
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu  29  listopada  2022 roku

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 12 radnych

Listy obecności stanowią załącznik niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski.

Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Drogownictwa Marcin Dunajski –  o godzinie 1400

otworzył  wspólne  posiedzenie  Komisji  i  po powitaniu  radnych i  zaproszonych gości  stwierdził
kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

Porządek posiedzenia:
1.Sprawy regulaminowe.
2.Omówienie projektu planu celów finansowo – rzeczowych Gminy na 2023 rok oraz projektu 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej. Zapoznanie się z opiniami RIO na temat:
– projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej oraz prawidłowości
   planowanej kwoty długu,
– projektu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2023 rok,
– możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2023 rok.
3.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
4.Zapytania, sprawy różne.
5.Zakończenie.
                                                           

Przewodniczący  Komisji  Marcin  Dunajski  –  powitał  wszystkie  osoby  uczestniczące
w posiedzeniu  Komisji.  Odczytał  treść  porządku  posiedzenia  i  zapytał  czy  ktoś  ma  uwagi  do
porządku posiedzenia.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.Omówienie projektu planu celów finansowo – rzeczowych Gminy na 2023 rok oraz projektu 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej. Zapoznanie się z opiniami RIO na temat:
– projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej oraz prawidłowości
planowanej kwoty długu,
– projektu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2023 rok,
– możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2023 rok.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  tak  jak  już  przekazywała  podczas
ostatniej sesji, należy rozpocząć rozmowy na temat budżetu. Zgodnie z terminem przygotowany
został   projekt  budżetu,  który  przesłano  do  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej  do  15  listopada
bieżącego  roku.  Materiał  został  również  przesłany  do  wszystkich  Radnych.  Skarbnik  Gminy
poinformowała,  że  zrobi  wstęp  do  każdej  części,  po  której  następnie  odbędzie  się  dyskusja.
Omawiając  pokaz  multimedialny  /stanowiący  załącznik  do  protokołu/  między  innymi
poinformowała, że:

• ustalono na 2023 rok plan dochodów w łącznej  wysokości – 62.502.350,00 zł,

• dochody majątkowe – 7.753.457,00 zł,
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Wśród dochodów największą pozycję stanowią:
-  dochody  własne,  m.in.  podatki  i  opłaty  lokalne,  udziały  w  podatku  dochodowym  od  osób
fizycznych  i  prawnych,  które  zostały  zaplanowane  w  wysokości  30.211.742,24  zł,  co  stanowi
w  budżecie  47,82%  dochodów  ogółem   (przy  kalkulowaniu  dochodów  uwzględnione  zostały
zaplanowane stawki na rok 2023 z tytułu podatków i opłat lokalnych oraz zaległości w stosunku do
których będą prowadzone działania windykacyjne);
-  subwencje  zaplanowane  w  wysokości  20.516.892,00  zł,  zgodnie  z  danymi  podanymi  przez
Ministra Finansów, Inwestycji  i  Rozwoju,  stanowiące w budżecie  32,83%, w stosunku do roku
ubiegłego kwota wyższa o 3.309.240,00 zł,
- dotacje celowe na zadania zlecone i  własne, które pochodzą z budżetu państwa w wysokości
5.966.575,89 zł, stanowiące w budżecie niecałe 10% dochodów ogółem,
-  środki  unijne  968.000,00  zł.,  /RPO  modernizacja  gospodarki  osadowej  III  etap,  PROW
500.000,00 zł, Skate Park, 113.000,00 zł, działania związane z Infostradą/.  
Zaplanowane  zostały  również  dochody  z  opłat  za  gospodarowanie  odpadami,  odsetki  i  koszty
upomnienia, które przyjęto w łącznej wysokości 4.324.500,00 zł, i na podstawie tych dochodów
zaplanowano również w takiej samej wysokości wydatki.
Do realizacji na rok 2023 zaplanowane zostały również zadania wynikające z Gminnego Programu
Profilaktyki  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  i  Przeciwdziałania  Narkomanii
w  wysokości  380.599,00  zł,  są  to  zadania  realizowane  przez  Kierownika  Miejsko  Gminnego
Ośrodka  Pomocy  Społecznej   poprzez  Świetlicę  Socjoterapeutyczną  oraz  Referat  Ochrony
Środowiska i Ewidencji Gospodarczej, którego Kierownikiem jest Pani Edyta Jasińska. Dochody
pochodzą z opłat  za wydane zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych oraz tak zwanych
dochodów z tytułu „małpkowego”.   
Wydatki ogółem na 2023 rok zaplanowano w wysokości 74.493.164,00 zł,  w tym:

 wydatki bieżące w wysokości 57.573.444,00 zł,
 wydatki majątkowe między innymi na zadania inwestycyjne w wysokości 16.939.719,00 zł

Skarbnik  wyjaśniła,  że  planując  budżet  –  wydatki  –  nie  patrzono  na  inflację,  która  ciągle  się
waha /nie wiadomo czy przyjąć 17%, 20%,/. Na dzień dzisiejszy trudno określić w jakim kierunku
iść, zgodnie z podjętym Zarządzeniem przyjęto kierunek rozsądnego, oszczędnego planowania na
tyle na ile wystarcza. Nie są to może kwoty jakich wszyscy oczekiwaliby jednak na tyle zostało to
zaplanowane, na ile jest możliwe.     
Wydatki na oświatę zostały zaplanowane w 84% na potrzeby do realizacji w trakcie roku.  Dział
757 dotyczący obsługi długu publicznego w ubiegłym roku planowana była kwota 29.000,00 zł,
obecnie  jest  to  już  kwota  ponad  2.000.000,00  zł,  razem  ze  wzrostem  inflacji  rosną  stopy
procentowe. Jeżeli chodzi o wydatki to zaplanowano nominalny wzrost wynagrodzeń w skali 9,6%
z  uwagi  na  założenia  jakie  przyjął  Rząd,  że  dwa  razy  w  trakcie  roku  będą  podnoszone
wynagrodzenia minimalne. Wydatki na oświatę zostały zaplanowane w niecałych 84% na potrzeby
jakie  są  do  zrealizowania.  W  trakcie  roku  regularnie  o  ile  będą  takie  potrzeby,  plan  będzie
zwiększany.
Największe pozycje wśród  wydatków budżetowych w budżecie między innymi stanowią wydatki
na:

 oświatę i wychowanie 31,07 %,
 rodzina i pomoc społeczna,
 gospodarka komunalna i ochrona środowiska niecałe 11%,
 administracja publiczna niecałe 13%.

Przychody i rozchody na rok 2023 zaplanowano: rozchody w wysokości 14.208.589,00 zł, z czego
planowany kredyt w wysokości 11.204.037,99 zł, zostaną wprowadzone do projektu uchwały tak
zwane  wolne środki w wysokości 3.004.552,00 zł, są to środki,  które w ubiegłym roku nie zostały
wykorzystane   na   zadania   związane   z    pozyskaniem   środków   refilowskich  / WDK   Wielka



- 4 -

Łąka, modernizacja Świetlicy Chełmonie/.
Rozchody zaplanowano w wysokości  2.217.776,00 zł, jest to wysokość zgodna z planowanymi
spłatami kredytów i pożyczek. Dotacje to kwota 5.130.508,92 zł, która jest większa niż w ubiegłym
roku o łączną kwotę 682.242,40 zł. Fundusz Sołecki zaplanowany na rok 2023 to 676.295,42 zł, jest
wyższy  niż  w  ubiegłym  roku  o  64.573,00  zł.  Wszystkie  Sołectwa  zaplanowały  w  swoich
funduszach  ustalone  10%  na  potrzebę  realizacji  zadań  wykonywanych  przez  ZGKiM.
Otrzymywana  premia  za  wykonanie  funduszu  Sołeckiego  tak  jak  w  ubiegłym roku  zostało  to
ustalone kwota ta będzie przeznaczona na uzupełnienie wydatków za zadania wykonywane przez
ZGKiM na rzecz Sołectw,  a pozostałe środki będą przeznaczone na drogi.
Zaplanowano  inwestycje,  które  są  najbardziej  realne  do  zrealizowania.  Inwestycje  na  które
pozyskano środki będą realizowane w pierwszej kolejności, aby te środki wykorzystać.  Na rok
2023  łącznie  zaplanowano  30  inwestycji  na  łączną  kwotę  15.138.720,00  zł.  Z  czego
z  dofinansowania  ze  źródeł  zewnętrznych  z  Polskiego  Ładu  jest  8  676,468,13  zł,  z  Unii
Europejskiej  964.540,80  zł.  Skarbnik  dodała,  że  nie  będzie  omawiać  poszczególnych  pozycji
dotyczących inwestycji, jeżeli będą zapytania to na bieżąco będzie wszystko wyjaśniać.
Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Kowalewo Pomorskie obejmuje okres od roku 2023  do
roku  2045.  Wartości  przyjęte  w  projekcie  WPF  w  zakresie  wyniku  budżetu,  przychodów
i rozchodów są zgodne z projektem uchwały budżetowej na 2023 rok, Skarbnik Gminy dodała, że
nie będzie jej omawiać, jeżeli będą pytania to udzieli odpowiedzi.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że minęły cztery lata od wspólnej pracy przez
które konsekwentnie starano się obniżać zadłużenie. Sytuacja finansowa Gminy jest zdominowana
przez przeszłość, pozycja dotycząca obsługi zadłużenia o której mówiła Pani Skarbnik wszystko
pokazuje.  Od  wielu  lat  audytorem  Gminy  jest  Kancelaria  Prawna  Leśny  i  Wspólnicy,
przygotowując  projekt  budżetu  po  przesłaniu  stosownych  dokumentów  zasięgnięto  opinii.
W odpowiedzi  poinformowano,  że obecnie w każdej  jednostce samorządowej,  którą Kancelaria
obsługuje, zrobiono by to samo czyli maksymalne obcięcie inwestycji, jak najszybsze obsłużenie
zadłużenia i wyjście „na prostą”. Burmistrz podkreślił, że w obecnej sytuacji w jakiej znajduje się
Gmina,  podczas gdy stopy procentowe są bardzo wysokie,  jest  to  jedyne rozwiązanie.  Audytor
podkreślał, że obecnie wszystkie Gminy mają podobną sytuację. Dodał, że w rozmowach z innymi
samorządowcami dowiedział się, że mają różne pomysły: zaciągnięcie kredytu, ścinanie inwestycji,
szukanie dochodów własnych /poprzez podnoszenie opłat  podatków i wszystkich innych opłat/,
sprzedaż majątku. Jeżeli chodzi o sprzedaż majątku to wszystko co było możliwe do sprzedaży
zostało sprzedane w poprzednich latach, natomiast podnoszenie opłat to niedawno była dyskusja na
temat  podnoszenia  podatków,  podczas  której  wypracowano  stanowisko,  że  jest  pewna
psychologiczna bariera – przyzwolenia społecznego - do jakiej wysokości można podnosić podatki
i  wszelkie  inne  opłaty.  Burmistrz  poprosił,  aby  na  budżet  dotyczący  planu  wydatków  patrzeć
w sposób obiektywny. Szukamy najlepszej drogi, i najlepszych rozwiązań dla Gminy. Nie polega to
na tym, że cięte są inwestycje na maksa oszczędzając dalej, staramy się inwestować, pozyskiwać
środki zewnętrzne /jest ich coraz więcej/ i pomimo wszystko obsługiwać zadłużenie i rozwijać się.
Burmistrz  podkreślił,  że  podczas  wszystkich  sesji  budżetowych  zawsze  wyrażał  nadzieję,  że
kolejny  rok  będzie  lepszy,  niestety  jeszcze  całkiem niedawno  toczyliśmy  walkę  z  pandemią  -
zagrożeniem na ogromną skalę. Kolejnym trudnym doświadczeniem jest wojna na Ukrainie, której
skutki  wszyscy  odczuwamy  i  ma  to  duże  przełożenie  na  finanse  Gminy.  Burmistrz  dodał,  że
rekomendując ten projekt budżetu i poddając go pod dyskusję chciałby, aby rozważać go pod kątem
rzeczywistych możliwości. Wyjaśnił, że rozpoczynając przygotowania do projektu budżetu zwrócił
się do wszystkich Kierowników o przygotowanie dwóch wersji tj. pierwsza “wypasiona” i druga
taka na którą jest Gminę stać. Realizowana jest wersja druga ta na którą jest  nas stać. Poprzez
przygotowanie   wersji   pierwszej   chciano   się   zorientować   ile   Gminie   brakuje  środków   do
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normalnego,  nieobciążonego  budżetu.  Przekonano  się,  że  różnica  między tymi budżetami jest
w  granicach  5.000.000,00  zł  –  6.000.000,00  zł.  Pokazuje  to,  że  od  czterech  lat  prowadzona
konsekwentnie  polityka  zrównoważonych  inwestycji  i  w  miarę  możliwego  obsługiwania  długu
sprawdza się. Burmistrz dodał, że po dyskusji i po ewentualnych możliwych korektach przez Radę
prosi o realizację tego budżetu tak jak to odbywało się w poprzednich latach.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  w  dniu  dzisiejszym  przekazano
telefoniczną informację do Biura Rady odnośnie opinii, która do godziny 1400 nie wpłynęła jeszcze
z  RIO /w ubiegłym roku wpłynęła  26  listopada/,  opinia  powinna  wpłynąć  przed  uchwaleniem
projektu  budżetu  czyli  przed  29  grudnia.  Jak  tylko  wpłynie  to  zostanie  zamieszczona  na  BIP,
a Radni otrzymają informacje mailowo.  

Przewodniczący Komisji  Marcin Dunajski –  stwierdził,  że w poprzedniej kadencji  było dużo
inwestycji, które służą mieszkańcom i nie wstydzi się tego, że głosował za ich realizacją. Każdy ma
swój punkt widzenia.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – wyjaśnił, że mówił w kontekście realiów, można oceniać
wszystkie inwestycje w poprzednich kadencjach tak czy inaczej, ale jest to nieistotne w tej chwili.
Obecnie istotne są cyfry, które są takie jakie są. Można było inwestować, jednakże inwestycje te
należało rozłożyć na lata, a nie żeby płatności skumulowały się w tym czasie. Obecnie prowadzona
polityka  przez  Radę  i  Burmistrza  jest  taka,  że  nie  są  kumulowane  wydatki.  Każdy ma  prawo
oceniać  poprzednie  kadencje  jak  sobie  życzy,  dodał,  że  mówił  w  kontekście  realiów  jak  one
skutkują na przyszły rok.

Radny Robert Bejgier –  poinformował, że bardzo mu się podobała przedstawiona przez Panią
Skarbnik prezentacja. Poprosił, aby w przyszłym roku Radni również otrzymali taki materiał do
zapoznania wcześniej. W dalszej części Radny zadał pytania dotyczące:

• dochodów majątkowych - Pani Skarbnik mówiła o ponad 7.000.000,00 zł, licząc szybko
dodał,  że  nie  wyszła  taka  kwota,  czy  są  tam  jeszcze  jakieś  dochody,  których  nie
wymieniono,  

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna –  poinformowała,  że  z  Polskiego  Ładu  5.551.917,00 zł,
z  PFRON 120.000,00  zł,  z  RPO  351.737,82  zł,  500.000,00  zł,  zwrotu  na  budowę  kompleksu
rekreacji. Wyjaśniła, że nie powiedziała o środkach, które są na inwestycje i oprócz tego są jeszcze
dochody  majątkowe  z  bieżących,  gdzie  jest  12.000,00  zł,  z  wieczystego  użytkowania,
1.000.000,00 zł, planowane jest ze sprzedaży mienia.

• zapisu w § 3 pkt 2,

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  mówiła  o  środkach  na  świetlicę
w Wielkiej Łące. Zapis taki w pkt 2 musi być, gdyż inaczej Regionalna Izba Obrachunkowa tego
nie uzna. W jednym punkcie są środki, które zostają na kontach, których nie wykorzystano w latach
poprzednich  bądź  jeżeli  byłby  zaciągnięty  kredyt  bardzo  duży  to  rozkłada  się  sukcesywnie
w kolejnych latach. Jest to część merytoryczna uchwały i nie może dyskutować z takim zapisem.
Jest to kwota deficytu, którą spłaca się kredytami i wolnymi środkami, każdego roku do 30 czerwca
dopiero wprowadzano wolne środki. Wolne środki pochodzą narastająco proporcjonalnie do tego co
jest wykorzystane w latach poprzednich. Można było wskazać wolne środki jeżeli chodzi o Wielką
Łące i Chełmonie, ponieważ wiadomo, że te środki są na koncie i RIO pozwoliła na wprowadzenie,
dlatego można było pokazać, że deficyt będzie sfinansowany wolnymi środkami. Z rozliczenia roku
kwota ta wyjdzie większa i będzie ona w trakcie roku zmieniana, nie można tego zrobić na etapie
projektu budżetu.
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• zapisu w § 6 pkt 3 i zał, nr 9 /czy to jest błąd literowy czy faktycznie nie ma dochodów
tylko wydatki/,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała,  że to  nie  jest  błąd na ten moment nie
mamy dochodów.

• sprzedaży  napojów  alkoholowych  90.000,00  zł,  zakładamy,  że  tak  wzrośnie  cena  czy
spożycie,

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna –  poinformowała,  że  patrzono  na  wykonanie  tego  roku,
a spożycie też jest wyższe skoro dochody są wyższe.
 

• 125 000,00 zł, więcej jest przeznaczone na utrzymanie Świetlicy Socjoterapeutycznej, czy
zakładamy wzrost utrzymania Świetlicy czy ma ona jakieś dodatkowe zadania do realizacji,

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna –  poinformowała,  że  dotychczas  Pani  Kierownik  radziła
sobie z dwoma pracownikami. Obecnie jest zaplanowany jeszcze jeden etat ponieważ przebywają
tam również dzieci z orzeczeniami o niepełnosprawności.

Kierownik  MGOPS  Zyta  Szymańska –  wyjaśniła,  że  w  przeszłości  były  duże  możliwości
z pozyskania pracownika poprzez Urząd Pracy i wówczas wynagrodzenie było pomniejszane /staże,
prace społecznie użyteczne/. Na rok 2023 należało zaplanować etat, gdyż nie wiadomo czy będą
takie możliwości, aby pozyskać pracownika z Urzędu Pracy.

• zapisu  w  §  11  opłaty  za  gospodarowanie  nieczystościami  685.000,00  zł,  zwiększono
w stosunku do poprzedniego roku. Radny zapytał czy już została wliczona podwyżka,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła,  że jest  to wyliczone na podstawie obecnych
osób,  które  są  zgłoszone  do  opłat  za  gospodarowanie  odpadami.  Obecnie  Komornicy  i  Urząd
Skarbowy mocno się uaktywnili i ściągalność jest lepsza.  

Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska – wyjaśniła, że kwoty te wynikają również z tego, że jest
ogłoszony przetarg i  z szacowania wartości jeśli  chodzi o odpady plus obowiązujące ceny plus
wskaźnik inflacji matematycznie takie koszty wyszły. Jest ogłoszony przetarg, po rozstrzygnięciu
okaże się, wszędzie stawki wzrastają. W 2023 roku również będzie konieczność przeliczenia stawek
prawdopodobnie w pierwszym kwartale.

• część opisowa punkt 7 - gospodarka komunalna pkt. 3 dofinansowanie zakupu kamienia,
Radny zapytał czy będzie to zależne od budżetu,

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  wyjaśniła,  że  nie  zmieniono  zasad,  jeśli  ktoś  kupuje
prywatnie to nadal jest 1:3.

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – wyjaśniła, że jeśli nie będzie odpowiedniej puli środków
to mieszkańcy będą informowani, żeby nie kupowali, gdyż nie ma środków na dofinansowanie. Na
dzień dzisiejszy trudno przewidzieć ilu będzie sponsorów.

• punkt 4, Radny dodał, że mieszkańcy pytają o lampy w kierunku Bielska, które obecnie nie
świecą, zapytał dlaczego nie świecą i czy jest jakiś kłopot techniczny,
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Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – wyjaśniła, że lampy te były przeglądane. Mają już swoje
lata i możliwość świecenia w okresie kilku lat. Akumulatory wyczerpują się i nie ma sensu ich
naprawiania, natomiast sterowniki są wymieniane. Dodała, że wcześniej już informowała, że jest
opracowana dokumentacja na wszystkie odcinki gdzie jest oświetlenie solarne i obecnie Referat
TIiGG  realizuje  odcinek  w  Sierakowie,  gdzie  jest  układany  kabel  elektryczny  i  lampy  będą
dodatkowo zasilane energią elektryczną. Natomiast kolejne odcinki w zależności od tego jak będą
na to środki pozwalały, będą robione w ten sam sposób – Bielsk, Pluskowęsy, Napole, Elzanowo,
Szychowo, wszędzie tam gdzie jest możliwe ułożenie kabla. W Bielsku na dzień dzisiejszy lampy
funkcjonują, praca ich jest uzależniona od słońca i wiatru. Obecnie dzień jest krótki, nie ma wiatru,
akumulatory są stare i niewydajne.     

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła, że budowa linii elektroenergetycznych dotyczy
właśnie tych odcinków.

• punkt  5 z zakresu ciepłownictwa zapisano, że zostaną podane ceny mieszkańcom – Radny
zapytał, kiedy mieszkańcy dowiedzą się o podwyżkach,

 
Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – wyjaśniła, że nie ma jeszcze podpisanej umowy na dostawę
gazu. Jeżeli chodzi o kotłownię dla mieszkańców i na Wspólnoty, będzie to cena dla podmiotów
uprawnionych do obniżonej stawki.  

• sprzedaży węgla, która będzie realizowana do końca kwietnia 2023, ale nie ma zapisu od
kiedy ruszy sprzedaż,

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – wyjaśniła, że pierwsze transporty miały przyjechać w zeszłym
tygodniu  w  czwartek,  jednak  nie  otrzymano  potwierdzenia  awizacji  z  PGE  paliwa,  jest
potwierdzenie awizacji i od 1 grudnia codziennie we wszystkie dni robocze po 50 ton.  

Kierownik  GKiM  Małgorzata  Wegner –  wyjaśniła,  że  awizacja  nie  została  dotrzymana  nie
z naszych przyczyn. Gmina i ZGKiM są przygotowani do przyjęcia węgla, umowy są podpisane
i  zweryfikowane  są  wnioski,  których  jest  ponad  1000.  Dodała,  że  czytała,  że  będzie  zmiana
Rozporządzenia,  które mówiło,  że jest  półtorej  tony do końca grudnia i półtorej  tony do końca
stycznia. Planowana zmiana zakłada możliwość zakupu pół tony do końca grudnia, a  2,5 tony po
nowym roku.     

• zapisów w umowie – czy jest jakiś zapis w umowie, który mówi, że będzie można z tym
węglem zostać. Jeśli Gmina otrzyma węgiel w marcu czy w lutym /gdy osoby będą miały
zakupiony  węgiel  lub  gdy  minie  już  zima/  to  czy  Gmina  musi  odebrać  go  czy  może
zrezygnować z tych dostaw,

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – wyjaśniła, że obecnie zamówiono 70% ogólnej wartości
złożonych wniosków, sugerując się tym, że będzie można zawsze domówić jeśli będzie większe
zainteresowanie.  Nie  ma  jeszcze  żadnych  rozwiązań  rządowych  co  Gminy  będą  mogły  zrobić
z węglem gdy pozostanie nie sprzedany.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że jeśli chodzi o dostawy węgla to w środę
spodziewano  się  pierwszego  transportu  węgla,  ale  wpłynęła  informacja,  że  z  PGE  ktoś  nie
dotrzymał  jakiś  zobowiązań.  Burmistrz  dodał,  że  natychmiast  interweniował  jak  i  kilku  innych
włodarzy  do  Urzędu  Wojewódzkiego.  Burmistrz  poinformował,  że  próbuje  negocjować
indywidualnie  ze  Spółką  Gazowniczą  w Gdańsku,  żeby wynegocjować korzystniejszą  cenę  dla
naszej Gminy.
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• oświata  i  wychowanie  –  zastanawiające  jest  założenie  w  Przedszkolu  Publicznym  –
malowanie strat powstałych pomieszczeń ciągów komunikacyjnych – Radny zapytał skąd
takie potrzeby remontowe w nowym budynku,

Kierownik  EOiW Monika  Kozińska –  wyjaśniła,  że  dotyczyć  to  będzie  tylko  tych  ciągów
komunikacyjnych gdzie te potrzeby będą.

• Zorganizowanie letniej  imprezy rekreacyjnej połączonej z aktywnym wypoczynkiem na
świeżym powietrzu. Czy są już jakieś konkretne informacje na temat tej imprezy,

Kierownik CRiS Ewa Dąbkowska – poinformowała, że głównym zadaniem Centrum Sportu jest
to  żeby  z  niego  korzystać.  Będzie  to  organizowane  w  momencie  podsumowywania  projektu
związanego z modernizacją Centrum i będzie to w okresie wakacyjnym.

• inwestycje punkt 1-3 termomodernizacja hali łącznika zapisano, że do wykonania w 2022
roku. Radny zapytał czy w tym zapisie wkradła się jakaś literówka,

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła, że nie ma tam błędu, jest to pierwszy etap.
Obecnie rozstrzygnięto przetarg są terminy na wniesienie ewentualnego odwołania i pod koniec
tego lub na początku następnego tygodnia zostanie podpisana umowa na wzniesienie fundamentów,
a w następnym roku planowana jest termomodernizacja dachu Hali Sportowej. Pierwszy etap 2022
rok  /wzmocnienie  fundamentów/,  kolejne  etapy  obejmować  będą  zakres  robót  związany
z termomodernizacją Hali Sportowej i łącznika.

• kotłowni przy Placu Wolności  3  - Radny zapytał, czy chodzi o budynek naprzeciw starego
budynku Urzędu,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła, że chodzi o starą kotłownię.

• inwestycji drogowych – 4.750.000,00 zł, otrzymano na budowę drogi w Bielsku, a w tabeli
przedstawiającej  inwestycje  jest  zapis  5.000.000,00  zł,  Radny  zapytał  skąd  jest  różnica
250.000,00 zł, i skąd je pozyskamy,

Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  wyjaśniła,  że  środki  własne  zawsze  muszą  być
w projekcie, nie ma 100% dofinansowania.  Są to środki własne. Po przetargu będzie wiadomo jaki
będzie koszt tej drogi.

• Radny  zapytał  co  to  są  za  drogi  rowerowe w Kowalewie  Pomorskim oraz  Sierakowo-
Martyniec,

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła,  że są to inwestycje,  które były wpisane
w Wieloletniej Prognozie Finansowej, mówiła o tym Pani Skarbnik przed ostatnią Sesją. Zostały
one wyjęte z WPF i są w tzw.  „zamrażarce” i  nie  zapominamy o nich -  w miarę posiadanych
środków będą realizowane.
Zdaniem  Radnego  jest  to  ważna  rzecz  jeśli  chodzi  o  sport  i  rekreacje,  popiera  stanowisko
Burmistrza,  aby  najpierw inwestować  w  spłatę  zadłużenia  i  nie  płacić  odsetek,  niż  dużą  ilość
inwestycji planować nawet jeśli będą pieniądze. Radny dodał, że cieszy się z tego, że Burmistrz
zadeklarował i pozyskał środki na Świetlicę w Wielkiej Łące, zapytał czy środki te są w budżecie,
gdyż nie może ich znaleźć. Zapytał czy środki te są zagwarantowane ustnie czy może są tylko nie
zostały ujęte w budżecie.   
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Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że środki te nie mogą znaleźć się w rocznym
budżecie, gdyż Gmina otrzyma je z rezerwy budżetowej Pana Premiera na rok 2023. W pierwszych
dniach stycznia zostanie skierowany w tej sprawie wniosek, który zostanie pozytywnie rozpatrzony,
a środki zostaną przekazane na konta w przyszłym roku. Wniosek jest w trakcie przygotowywania,
zostanie przekazany do Urzędu Wojewódzkiego i następnie przesłany do Warszawy.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – dodała, że jeśli chodzi o tego typu środki to można je ująć,
w momencie tak jak w przypadku innych inwestycji strategicznych otrzymamy promesę  z BGK,
albo gdy jest już podpisana umowa.

• zadań inwestycyjnych – prace konserwatorskie przy murach  Gmina ma ponieść w całości
koszty 120.000,00 zł, zapytał czy nie ma możliwości pozyskania środków od konserwatora,
albo  z  innych  środków,  które  są  przeznaczane  na  renowacje  zabytków.  Jest  to  kolejny
wydatek, który obciąży budżet, mury już tyle leżą,  że trudno powiedzieć czy uda się to
zrobić.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – wyjaśniła,  że uda się to zrobić.  Z uwagi na to, że
projekt budżetu był przygotowywany w miesiącu wrześniu nie posiadano jeszcze wiedzy na temat
konkursu w ramach Polskiego Ładu /98% dofinansowania/, który został już ogłoszony i do końca
stycznia  można  składać  wnioski  na  dofinansowanie  zadań  na  obiektach  wpisanych  do  rejestru
zabytków. Między innymi zostaną złożone wnioski na: mury, stary budynek Urzędu, w planach jest
również jeszcze jedno zadanie Pałac w Pluskowęsach /wymiana dachu/.

• załączników  nr  6  -  dotacje  dla  Przedszkola  Publicznego  w  Kowalewie  Pomorskim
615.764,00 zł, Radny zapytał co to są za środki i na co zostaną przeznaczone dodał, że
rozumie iż są to środki na dodatkowo utworzone dwa oddziały,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła, że jest to przeliczone na każde dziecko, jest
wyliczona kwota i takie sumy wychodzą.

Radny dodał,  że było założenie, że gro kosztów będzie na Stowarzyszenie, a teraz po pół roku
okazuje się, że jest to na utrzymaniu Gminy.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  dodała,  że  dotacje  tak,  a  jakie  jeszcze  środki  będą
pozyskane na dzień dzisiejszy trudno jest powiedzieć. Dodała, że i tak dwa oddziały należało gdzieś
zagospodarować,  a  jednak  ponad  200.000,00  zł,  pozyskano.  Nawet  jeśli  projekt  zostanie
zakończony to wyposażenie pozostanie na terenie Gminy.

• zadłużenia – jaka to jest  obecnie kwota.  Wszyscy starają się o zmniejszenie zadłużenia
i Pan Burmistrz mocno pracuje nad tym, niestety rządzący nie pomagają w tym kierunku,
aby  zmniejszyć  zadłużenie  ciągle  są  przekazywane  nowe  obowiązki  i  zobowiązania
finansowe.  Radny  uważa,  że  należy  uświadamiać  społeczeństwo  jak  ważne  jest,  żeby
rozumieć te wszystkie mechanizmy.   

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  w  2021  roku  zadłużenie  wynosiło
28.661.465,00 zł,  w 2020 roku 29.259.219,00 zł,  a na koniec grudnia przewidywana jest kwota
27.161.000,00 zł.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że minęły cztery lata od wspólnej współpracy
w ciągu których rzadko kiedy odnosił się  do  aspektów  polityki  dodał, że nie  jest  członkiem  PIS
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i ma poglądy prawicowe. Sytuacja, która dzieje się w samorządzie jest już od dłuższego czasu i jest
tendencja, że większość zobowiązań społecznych przechodzi na samorząd. Cała idea oddłużania
Gminy polega na tym, że zadłużenie jest zawsze obciążeniem, nie ważne kto rządzi, jakie są stopy
procentowe i jakie są odsetki. Dodał, że zdaje sobie sprawę, że każdy samorząd, żeby normalnie
funkcjonować musi mieć bezpieczne zadłużenie. W 2019 roku Gminie groził zarząd komisaryczny.
Burmistrz  podkreślił,  że  Radni  wspierają  Go  we  wszystkich  działaniach,  wszystkie  uchwały
finansowe są głosowane jednogłośnie co zawsze podkreśla Radny Koralewski. Burmistrz dodał, że
zależy mu na tym, aby następni Burmistrzowie i Radni  mieli  łatwiej, gdyż  dług  jest  kamieniem,
który „ciągnie w dół”. Trzeba znaleźć złoty środek między inwestowaniem, a obsługą zadłużenia.
Mieszkańcy Gminy mają ciągle oczekiwania, chcą chodników, dróg, lamp, przejść dla pieszych,
szkół. Należy wybierać między tym co ważne i ważniejsze, a nie można sobie pozwolić, żeby nie
obsługiwać zadłużenia. Burmistrz dodał, że już od kilku lat podczas zebrań wiejskich mówi o tym
mieszkańcom  nie  oskarżając  nikogo  o  nic.  Należy  szukać  złotego  środka,  dodał,  że  próbuje
negocjować  z  Bankiem,  co  nie  jest  łatwe,  możliwość  „wakacji  kredytowych”,  gdyż  chce,  aby
przyszły rok i następne były dobre.                 
W dalszej części posiedzenia Rady Jerzy Koralewski stwierdził, że wszystkie samorządy w Polsce
są  zadłużone,  w  mniejszym  lub  większym  stopniu  –  90%,  100%,  120%.  Gmina  Kowalewo
Pomorskie  jeszcze  nie  przekroczyła  60%  co  stanowi  lepszą  wizję.  Dodał,  że  jeżeli  chce  się
poprawić  życie  mieszkańców  to  racjonalne  gospodarowanie  budżetem  i  tworzenie  warunków
sprzyjających rozwojowi i jej atrakcyjności dla mieszkańców i potencjalnie dla inwestorów musi
być  trochę  odwagi,  aby coś  na  kredyt  zrobić.  Zgadza  się  z  Burmistrzem z  tym co powiedział
w końcowej wypowiedzi, dodał, że powtarza już to nie raz, że gdyby dziś chciano wybudować to co
powstało do 2018 roku to nigdy by tego nie zrobiono z uwagi na to, że nie byłoby Gminy na to stać.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował,  że wypowiedź Pana audytora jest typową
wypowiedzią  księgowego,  którego  interesuje  sytuacja  finansowa  jednostki  samorządowej.
Racjonalna  gospodarka  finansowa  –  należy  pamiętać  gdzie  jest  bariera,  której  nie  można
przekroczyć.

W dalszej części Radny Jerzy Koralewski zadał pytania dotyczące:

• str.  47  Komentarz  do  projektu  budżetu  –  zaplanowano  sprzedaż  majątku  w  wysokości
1.105.000,00 zł, na rok 2022 zaplanowane jest 1.500.000,00 zł - Radny zapytał ze sprzedaży
1.500.000,00 zł, ile sprzedano,

• Kupna samochodu 120.000,00 zł – zapytał gdzie będzie umieszczony i jakie przewidziane
są koszty utrzymania oraz u kogo będzie na stanie,

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  wniosek  jest  złożony  do  PFRON,
samochód  będzie  na  majątku  Gminy,  nie  może  być  nigdzie  przekazany.  Będzie  używany  do
przewozu osób niepełnosprawnych. O kosztach w tej chwili trudno powiedzieć.

Kierownik EOiW Monika Kozińska – wyjaśniła, że przewidziano w dowozie zorganizowanym
osób niepełnosprawnych kwotę 230.000,00 zł, w tej chwili są to koszty, które płacimy ZGKiM za
dowóz  uczniów  niepełnosprawnych  do  szkół  /dowóz  zorganizowany/.  Oprócz  tego  rodzice
otrzymują zwrot środków za dowóz indywidualny. Kwota częściowo jest zaplanowana nie wiadomo
jakie ostatecznie będą te koszty.   

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  proponujemy  zakup  samochodu
elektrycznego z dofinansowaniem z projektu. Burmistrz dodał, że chciałby, aby stacja ładowania
samochodów elektrycznych była przy Urzędzie, ogólnodostępna za  darmo dla  osób  posiadających
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samochody elektryczne.

• Str. 3 działalność gospodarcza i handel – Radny stwierdził, że znajdujący się tam zapis jest
hasłem,

  
Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że ten przedsiębiorca, który jest w naszej
Gminie pewnie nie potrzebuje takiej pomocy.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska –  wyjaśniła,  że  Gmina  prowadzi  również  rejestrowanie
działalności  gospodarczej,  do  Gminy  przychodzą  często  informacje  o  możliwości  uzyskania
dofinansowania, które przesyłane są do przedsiębiorców.   

• str.  48  podatek  od  nieruchomości  –  planuje  się  dochody  w  wysokości  9.623.000,00zł.
Przyjęto podczas ostatniej Sesji RM zgodnie podatki lokalne – przyjęto inną kwotę,

  
Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  wyjaśniła,  że  jest  to  kwota,  która  ściągnięta  będzie
z zaległości plus pozostały wymiar.   

• str. 50 – podatek dochodowy od osób fizycznych – 6.486.000,00 zł, Radny zapytał  czy
w tym zapisie są 2.888.000,00 zł, które już pozyskano,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że w tej kwocie nie jest to ujęte, gdyż nie
można było na rok 2023 przyjąć wyższego poziomu udziału w PIT niż wyliczone zostało przez
Ministerstwo. W stosunku do roku 2022 jest o 602.594,00 zł, mniejszy udział w PIT niż wyliczony,
wiąże się to z tym, że od lipca 2022 roku podatek jest 12% co się przekłada. Jest teraz wyliczana
średnia  arytmetyczna  czy  dostaniemy,  a  zapowiedzi  są.  Gmina  nie  powinna  mieć  niższych
dochodów  z  udziałów  PIT  w  kolejnych  latach.  Robiąc  sprawozdanie  za  rok  2022  dochody
z udziałów PIT nie będą niższe, udział ten wyniesie ponad 10.000.000,00 zł, ale do planu nie można
przyjąć 2.888.000,00 zł.

• str. 51-52 – subwencja oświatowa – Radny zapytał co jest z subwencją ogólną jeśli chodzi
o tak zwaną subwencję rozwojową, której na rok 2023 prawdopodobnie nie otrzymamy,

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  wyjaśniła,  że  z  racji  tego,  że  Gmina  otrzymała
2.881.000,00 zł,  na  tą  chwilę  z  wszystkich  informacji  jakie  posiada  subwencji  rozwojowej  nie
będzie, subwencja ta zamieni się w dodatkowe środki.

• str. 52 – Radny stwierdził, że Polski Ład zniszczył w dużej mierze działalność samorządów,
odbiera się autonomie samorządom przekazując im środki, które są znaczone,   

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że założenie, że są to środki dedykowane czy
też  znaczone ma taki  cel,  żeby samorządy z  tych  pieniędzy przeznaczonych na  inwestycje  nie
spłacały swoich długów.     

• Str. 69 – 45.000,00zł, jest to dotacja jaką Gmina otrzymuje, Radny dodał, że 45.000,00 zł,
wydatkowano na czujniki czystości powietrza. Radny dodał, że skierował interpelacje, aby
chociaż  raz  w  miesiącu  pokazano  jak  to  wygląda  w  Kowalewie.  W  ostatnim  czasie
rozmawiał z lekarzami i dowiedział się, że smog w Kowalewie powoduje coraz większe
zachorowania wśród ludzi w starszym wieku i dzieci. Poprosił, aby raz w miesiącu robić
odczyt jakości powietrza.   
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Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska – wyjaśniła, że na bieżąco można śledzić jakość powietrza na
stronie internetowej.   

Radny  stwierdził,  że  otrzymał  odpowiedź  od  Pana  Burmistrza,  jednakże  uważa,  że  „zwykły”
człowiek nie skorzysta z tej aplikacji. Dodał, że oczekuje informacji jakie było zanieczyszczenie
powietrza w danym miesiącu.  
Radny  poinformował,  że  przygotowany  budżet  nie  jest  budżetem  łatwym i  nie  jest  budżetem
stabilności,  ale mimo wszystko jest  to budżet rozwojowy. Budżet na 2022 rok był wielokrotnie
zmieniany, podobnie będzie z budżetem na 2023 rok.  Radny stwierdził, że pomimo wielu pytań
jakie miał będzie głosował za przyjęciem tego budżetu.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała na zadane wcześniej przez Radnego pytanie
informując, że wykonanie sprzedaży jest obecnie na poziomie 23%.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że w odniesieniu do tego co mówił Radny Koralewski, że
budżet jest rozwojowy wymieniając kilka obszarów m. in sport stwierdził, że nie może się z tym
zgodzić, gdyż od sześciu lat na sport jest przeznaczana ta sama kwota.                   

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła,  że  jeśli  chodzi o rezerwę na sport  to każda
wyższa kwota byłaby spożytkowana. Dodała, że niestety nie ma tylu środków nawet na zarządzanie
kryzysowe są niewielkie środki, a był rok gdzie częściowo wykorzystano te środki.

Radny Stanisław Kaznowski – poinformował, że po zapoznaniu się z projektem budżetu na 2023
rok uważa, że w dobie kryzysu jest to budżet optymalny i żeby tylko udało się go zrealizować.
Poinformował, że jako Radny niezależny będzie głosował za przyjęciem tego budżetu.

Radny Piotr Strzelecki –  wyrażając swoją opinię na temat budżetu stwierdził, że jest to budżet
rozsądny, mógłby się z pewną częścią tego budżetu nie zgodzić np. dotyczącą Opieki Społecznej,
ale nie dyskutuje na ten temat, gdyż wiele zapisów wynika z obowiązujących przepisów w tym
zakresie. Dodał, że budżet ten w ciągu roku będzie jeszcze wielokrotnie zmieniany. Odnosząc się
do sprawy związanej z zakupem węgla na warunkach preferencyjnych to uważa, że to co miało
miejsce  to  nie  powinno  się  zdarzyć.  Radny  dodał,  że  możliwość  zakupu  węgla  na  warunkach
preferencyjnych spowodowała, że ceny węgla na placach uległy zmianie i obecnie można go nabyć
za kwotę 2.000,00 zł – 2.200,00 zł. Radny zapytał ile procent budynków mieszkalnych prywatnych
w Kowalewie jest opalanych gazem.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska –  wyjaśniła,  że  na  podstawie  informacji  z  centralnej
ewidencji można zrobić wydruk gdzie będzie informacja jaki to jest procent.

Radny Piotr Strzelecki – stwierdził, że w Borównie 70% osób opala groszkiem i peletem, nie jest
to już ten sam smog, który był 20-30 lat temu.
    
Kierownik  OŚRiEG Edyta  Jasińska –  wyjaśniła,  że  jest  to  ekstremalny  rok  i  cała  sytuacja
pokazała, że w roku poprzednim zwiększono dotacje na wymianę do lokali mieszkalnych, gdyż
było takie zapotrzebowanie, ale w bieżącym roku złożono tylko sześć wniosków z czego dwóch
wnioskujących skorzystało reszta wnioskujących zrezygnowała.   

Radny Jerzy Koralewski –  wyjaśnił,  że  mówiąc o smogu miał  na myśli  również 500 tysięcy
przejeżdżających samochodów dodał, że jest to jeszcze gorszy smog niż ten kominowy.
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Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  – poinformował,  że  po  wysłuchanych  opiniach  chce
podziękować szanownym Radnym. Dodał, że po przegłosowaniu budżetu podczas Sesji budżetowej
jest  to już budżet wszystkich.  Poza wspólnymi uzgodnieniami co do zmian w budżecie nie ma
żadnej innej możliwości zmiany go, w poprzednich latach były takie próby. Burmistrz podziękował
wszystkim pracownikom Urzędu,  którzy uczestniczyli  na  każdym etapie  powstawania  projektu.
Burmistrz dodał również, że na wszelkich forach dotyczących dystrybucji przez samorząd węgla
był  temu  przeciwny  uważając,  że  cofamy  się  o  40  lat  jeśli  samorządy  muszą  zajmować  się
dystrybucją węgla. Po to powstały prywatne przedsiębiorstwa – składy opału, żeby Państwo nigdy
nie zajmowało się tym więcej. Po podjęciu ustaw w tej sprawie nie dyskutuje już na ten temat, gdyż
wówczas musi już to wykonać jak najlepiej dla mieszkańców i dla Gminy.   
Burmistrz podkreślił, że po terenie Gminy porusza się samochodem prywatnym /nie pobiera z tego
tytułu żadnych środków/, sporadycznie korzysta z samochodu służbowego. Nie ma planu zakupu
samochodu w tym budżecie i nie będzie też w następnym. Obecny samochód służbowy jest już
wysłużony, ale jest sprawny i jest użytkowany. W przyszłości trzeba będzie również stanąć przed
decyzją zakupu samochodu służbowego.

Radna Halina Dąbrowska – był program skierowany do mieszkańców odnośnie zakupu pomp
ciepła, Radna zapytała ilu mieszkańców skorzystało z programu.

Zastępca  Kierownika  TIiGG  Małgorzata  Dębińska –  poinformowała,  że  ostatecznie  były
23 instalacje z czego 18 OZE i 5 pomp ciepła.  Miała miejsce sytuacja,  że projekt ten trafił  na
przełom  wprowadzania  przepisów  gdzie  nie  było  wiadomo  czy  program będzie  rozliczony  na
starych zasadach czy na nowych. Na tym etapie część osób podjęła rezygnację z tego projektu.
Nowa  perspektywa  jeszcze  nie  ruszyła,  nie  wiadomo  jakie  będą  założenia  nowej  i  czy  będą
zakładały, że Gminy będą mogły uczestniczyć. Dodała, że była możliwość skorzystania z WFOŚ
i były osoby, które korzystały.   
   
Radna  Halina  Dąbrowska  – odnosząc  się  do  projektu  budżetu  poinformowała,  że  chce
podziękować  Radnemu  Koralewskiemu,  że  w  sposób  mądry  i  racjonalny  patrzy  na  pewne
zdarzenia.  Dodała,  że również uważa,  iż  jest  to  projekt  budżetu rozwojowy i  niełatwy.  Należy
wierzyć w to, że zostanie on zrealizowany. Są też pewne prawa, które muszą być spełnione: oświata
stanowi  ponad  30% budżetu,  wszystko  musi  zostać  tak  spięte,  żeby  funkcjonowało  i  działało.
W odniesieniu do tego co Burmistrz mówił odnośnie samochodu służbowego stwierdziła, że nie
wypada,  żeby  nie  był  zakupiony  samochód  służbowy  dla  bezpieczeństwa  Burmistrza
i  pracowników.  Na  zakończenie  swojej  wypowiedzi  dodała,  że  również  ma  wiele  wątpliwości
i  pytań,  ale  zdaje  sobie  sprawę,  że  przygotowanie  takiego  dokumentu  wymagało  dużo  pracy
wszystkich pracowników, będzie głosować za przyjęciem budżetu.  

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że dla Niego oświata jest również bardzo
ważna. Jest przekonany o tym, że pieniądze przeznaczone na oświatę są najlepszą inwestycją jaka
może  się  zdarzyć  w  każdej  jednostce  samorządowej.  Ciężko  jest  z  subwencją,  zmniejsza  się
swoboda innych zadań jak oświatowych uważa, że rządzący też dojdą do tego, że trzeba coś z tym
zrobić.  

Ad.3.Projekty uchwal tematy informacyjne.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  na  Komisje,  która  odbędzie  się
20 grudnia przygotuje projekty uchwał,  jednakże ulegną one jeszcze zmianie z uwagi na to, że
Wojewoda  będzie  jeszcze  dosyłał  różne  informacje,  dotacje  in  plus,  in  minus  np.  związane
z Ośrodkiem Pomocy Społecznej.
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W wyniku dyskusji ustalono, że Radni otrzymają do zapoznania projekty uchwał finansowe przed
Sesją.    

Ad.4.Zapytania, sprawy różne.

Radny Wojciech Małkiewicz: zapytał o wniosek zgłoszony w sierpniu dotyczący suchego drzewa
na ul. Kościuszki.

Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska – wyjaśniła, że jest postępowanie w Starostwie, jest decyzja,
która musi się uprawomocnić.

Ad.5.Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1636  zamknął posiedzenie
Komisji.

Protokół zawiera 14 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
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